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PROTOKÓŁ NR 5/2024  

Z POSIEDZENIA Komisji Zdrowia i Spraw Społecznych  

z dnia 19 września 2024 r. 
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1. Otwarcie posiedzenia. 

Przewodniczący Komisji Zbigniew Długaj otworzył 5 posiedzenie Komisji Zdrowia i 

Spraw Społecznych. Powitał członków Komisji oraz zaproszonych gości: panią Sonię 

Rzeczkowską Dyrektora OREW Wyry, panią Wicedyrektor Justynę Sadowską, panią 

Mirellę Banaś Dyrektor PCPR w Mikołowie, pana Tomasza Macha radnego Rady 

Powiatu.  
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2. Stwierdzenie prawomocności obrad i przyjęcie porządku 

posiedzenia. 

Przewodniczący Komisji stwierdził, że w posiedzeniu uczestniczy 7 członków 

Komisji Zdrowia i Spraw Społecznych, więc obrady są prawomocne. Następnie 

odczytał proponowany porządek posiedzenia.  

W związku z niezgłoszeniem uwag poprosił o jego przyjęcie. 

Wyniki głosowania: ZA: 7 PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Członkowie Komisji przyjęli porządek posiedzenia jednogłośnie, 7 głosami za. 

3. Wizyta w Ośrodku Rehabilitacyjno-Edukacyjno-Wychowawczym 

Polskiego Stowarzyszenia na Rzecz Osób z Niepełnosprawnością 

Intelektualną w Wyrach. 

Przewodniczący Komisji Zbigniew Długaj poprosił panią Dyrektor Sonię 

Rzeczkowską o przedstawienie informacji na temat Ośrodka. 

Dyrektor Sonia Rzeczkowska powitała wspólnie z panią Wicedyrektor Justyną 

Sadowską wszystkich zgromadzonych gości. Poinformowała, że Ośrodek-

Rehabilitacyjno-Edukacyjno-Wychowawczy jest ośrodkiem rewalidacyjno-

wychowawczym. prowadzonym przez PSONI Koło w Mikołowie. 

Wychowankami OREW są dzieci i młodzież z niepełnosprawnością intelektualną 

w stopniu głębokim realizujące zajęcia rewalidacyjno-wychowawcze, w wieku od 

początku roku szkolnego w roku kalendarzowym, w którym kończą 3 lata, aż do 

końca roku szkolnego w roku kalendarzowym, w którym kończą lat 25 oraz dzieci 

z niepełnosprawnością intelektualną w stopniu znacznym lub umiarkowanym ze 

sprzężonymi niepełnosprawnościami realizujące obowiązek rocznego przygotowania 

przedszkolnego. Są także dzieci i młodzież z niepełnosprawnością intelektualną 

w stopniu znacznym lub umiarkowanym ze sprzężonymi niepełnosprawnościami 

realizujące obowiązek szkolny lub obowiązek nauki w ramach zajęć edukacyjno-

terapeutycznych. 
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Ponadto OREW zapewnia wychowankom w wieku od urodzenia do podjęcia nauki w 

klasie pierwszej wczesne wspomaganie rozwoju (WWR) jeżeli posiadają oni 

odpowiednią opinię dotyczącą tej formy wsparcia. 

Pani Wicedyrektor Justyna Sadowska dodała, że u wychowanków z racji wejścia 

w okres dojrzewania zaczynają się ujawniać różne choroby np. epilepsja. Bardzo 

dużo wychowanków w okresie dorastania dostaje również napadów padaczkowych. 

Pani Sonia Rzeczkowska poinformowała, że coraz więcej wychowanków oprócz 

niepełnosprawności intelektualnej w związku z ujawnianiem się dodatkowych chorób 

takich jak padaczka, czy epilepsja potrzebuje leczenia psychiatrycznego. 

Radna Grażyna Nazar zapytała o ilość godzin zajęć rewalidacyjnych dla dzieci z 

grupy szkolnej  

Pani Dyrektor poinformowała, że uczniowie w grupach edukacyjno-terapeutycznych 

oprócz programowych 10 godz. mają 2 godz. zajęć rewalidacyjnych tygodniowo. 

Natomiast programowe 10 godz. to jest liczba godzin w tygodniu, którą mają 

wychowankowie w kształceniu indywidualnym. Zwróciła uwagę na to, że od września 

2024r. do OREW uczęszcza łącznie 37 osób : 

- 21 wychowanków na zajęcia rewalidacyjno-wychowawcze, 

- 7 wychowanków na zajęcia przedszkolne, 

- 8 wychowanków na zajęcia edukacyjno-terapeutyczne. 

- 6 wychowanków objętych jest wczesnym wspomaganiem rozwoju. 

-.5 wychowanków objętych jest nauczaniem indywidualnym (4 z orzeczeniem dot. 

zajęć rewalidacyjno-wychowawczych i 1 z orzeczeniem o kształceniu specjalnym). 

Są to wychowankowie niechodzący ze wspomaganiem oddychania w bardzo 

trudnym stanie fizycznym. Te grupy mają 20 godz. zajęć programowych plus zajęcia, 

które odbywają się w ramach Narodowego Funduszu Zdrowia, ponieważ PSONI ma 

podpisany kontrakt z NFZ i w zasadzie wszyscy wychowankowie podlegają 

dodatkowemu wsparciu, jeżeli chodzi o rehabilitację, zajęcia logopedyczne, zajęcia z 

psychologiem jak i terapię zajęciową. Mają także osoby dochodzące w ramach tych 

zajęć np. rodziny zastępcze, które również korzystają z tych zajęć. 

Wychowankowie OREW uczestniczą również w : 

- Olimpiadach Specjalnych,  

- spotkaniach integracyjnych w innych placówkach szkolnych, 

- występach artystycznych (przedstawienia teatralne w OREW). 
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Jeżeli chodzi o sytuację finansową Ośrodka to głównie bazują na dotacji oświatowej, 

którą otrzymują ze Starostwa Powiatowego oraz innych źródłach dotacji i darowizn. 

Działania OREW uzupełnia kontrakt z NFZ, który zapewnia finansowanie rehabilitacji 

medycznej.  

Wpływy z dotacji oświatowej to 282 935,15 zł. miesięcznie (od kwietnia 2024).  

Łączne przychody w 2024 r. wyniosły 2 187 229,06zł. 

Łączny koszt funkcjonowania OREW w 2024 r. to kwota : 2 147 876,27zł , z czego 

większość środków bo, aż 87 % przeznaczonych jest na finansowanie kadry 

ponieważ, na 37 wychowanków przypada 37 pracowników co przekłada się na 

prawie 29 pełnych etatów, dlatego, że każda z grup może składać się maksymalnie z 

4 osób jeżeli chodzi o ilość wychowanków, a są też grupy 3 osobowe. Grupy te 

składają się z nauczyciela prowadzącego oraz opiekuna. Dodatkowo są też 3 panie 

pielęgniarki dla zabezpieczenia wychowanków podczas np. ataków padaczkowych 

gdy potrzebna jest natychmiastowa pomoc. 

Radna Marta Syryjczyk zapytała czy jest możliwość przyjęcia dodatkowego dziecka 

do Ośrodka. 

Pani Sonia Rzeczkowska poinformowała, że jeżeli chodzi o grupę rewalidacyjno-

wychowawczą to na chwilę obecną jest 1 miejsce wolne, natomiast nie ma 

możliwości przyjęcia dziecka do grupy zerówkowej. Ogólnie ze względu na bardzo 

specjalistyczne potrzeby osób, które trafiają do ośrodka jest ogromny problem z 

miejscami i jako przykład podała, że ze względu właśnie na brak miejsc do Ośrodka 

trafiło dziecko aż z Żor. 

Radny Tomasz Macha dodał, że jest bardzo mało takich ośrodków bo zaledwie tylko 

5 w Pszczynie, Żorach, Wyrach, Katowicach-Giszowcu i w Tychach.  

Radna Marta Syryjczyk zapytała czy na terenie Powiatu są dzieci, które 

wymagałyby zabezpieczenia, a dla których nie ma już wolnych miejsc  

Pani Dyrektor poinformowała, że na chwilę obecną nie posiada takich informacji. 

Radna Grażyna Nazar dodała, że w naszym Powiecie nie ma aż tak dużego 

problemu z miejscami ponieważ do szkół powiatowych specjalnych uczęszczają 

także dzieci z niepełnosprawnością w stopniu znacznym co pozwala odciążyć 

ośrodek. 
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Radny Tomasz Macha dodał, że zmieniła się też specyfika ponieważ na chwilę 

obecną jest znacznie więcej młodszych dzieci niż było wcześniej. 

Radna Barbara Prasoł dodała, że taka sytuacja jest spowodowana tym, że 

wcześniej to Ośrodek Wczesnej Interwencji przyjmował dzieci młodsze od 0 do 7 

roku życia, a OREW od 7 do 21 roku.  

Radna Grażyna Nazar dodała, że Poradnia Psychologiczno-Pedagogiczna przejęła 

wczesne wspomaganie rozwoju dzieci prowadząc między innymi program pt. „Za 

życia„ ale niewystarczająca ilość otrzymywanych środków powoduje, że nie ma 

możliwości objęcia pomocą większej ilości dzieci, a dzięki takiej pomocy dzieci są 

znacznie szybciej diagnozowane. 

Radny Tomasz Macha dodał, że dzięki temu pojawiła się rehabilitacja 25+. 

Pani Sonia Rzeczkowska poinformowała, że ogólnie mówiąc sytuacja finansowa 

OREW nie jest zła natomiast największym problemem jest fakt, że budynek nie 

należy do PSONI. Budynek jest trzykondygnacyjny o łącznej powierzchni ok. 600m2. 

W budynku znajdują się: 

- 7 sal wykorzystywanych do zajęć lekcyjnych 

- sala rehabilitacyjna 

- gabinet logopedy i psychologa 

- pokój do terapii biofeedback 

- pokój do terapii zajęciowej 

- sekretariat 

- pomieszczenie gospodarcze 

- 4 toalety dla wychowanków 

- 1 toaleta dla personelu 

- szatnia 

Dodatkowo OREW dysponuje pomieszczeniami gospodarczymi w piwnicy i 

strychem. 

W budynku w pomieszczeniach na najniższej kondygnacji znajduje się świetlica 

prowadzona przez Gminę Wyry. 

Przewodniczący Komisji poprosił panią Dyrektor Sonię Rzeczkowską o 

przedstawienie najistotniejszych problemów związanych z Ośrodkiem 
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Pani Dyrektor Sonia Rzeczkowska poinformowała, że największym problemem jest 

sytuacja lokalowa ze względu na fakt, że budynek nie jest własnością PSONI. 

Siedziba OREW to budynek przy ul. Bojdoła 3a w Wyrach należący do Parafii 

Rzymsko-Katolickiej p.w. Najświętszego Serca Pana Jezusa w Wyrach z którą 

OREW podpisał umowę na wynajem budynku. 

Radna Barbara Prasoł opowiedziała o historii powstania budynku, jakie było jego 

przeznaczenie w przeszłości i jak doszło do jego przekazania pod wynajem.  

Przewodniczący Komisji zapytał jak ze względu na to, że budynek nie należy do 

organu prowadzącego wygląda sytuacja związana z dopuszczeniem budynku pod 

względem wymogów związanych z ppoż. 

Pani Sonia Rzeczkowska poinformowała, że co roku budynek przechodzi odbiory, 

natomiast trzeba uaktualnić dokumentację i w tej chwili przystąpili do bardzo 

czasochłonnej procedury przygotowania dokumentacji zastępczej ppoż i dlatego 

zwraca się też z prośbą o jej przyspieszenie  

Kolejnym problemem jest również stan budynku OREW oraz ze względu na brak 

miejsca konieczność prowadzenie zajęć w dwóch budynkach. Korzystając z okazji 

podziękowała pani Naczelnik i Wicenaczelnik Wydziału Oświaty za pomoc w 

znalezieniu drugiej lokalizacji dla OREW w Gostyni przy ul. Pszczyńskiej 370 gdzie 

prowadzone są zajęcia 2 grup składających się z 7 osób. 

Radny Tomasz Macha dodał, że potrzebny jest nowy budynek wybudowany od 

podstaw z uwzględnieniem wszystkich potrzeb osób z niepełnosprawnością. 

Pani Dyrektor Sonia Rzeczkowska dodała, że kolejnym problemem jest stan busa, 

który dowozi wychowanków na terapie wyjazdowe np. na alpakoterapię w Mikołowie,  

hipoterapię i animaloterapię w Orzeszu oraz wyjazdy do groty solnej. Koszt nowego 

busa dostosowanego do potrzeb osób z niepełnosprawnością, wyposażonego w 

windę to 300 tys. zł. PFRON przekaże 150 tys. zł. lecz drugie 150 tys. PSONI musi 

zebrać we własnym zakresie dlatego też trwa akcja gromadzenia środków. 

Ostatni z problemów związany jest z przeprowadzoną akcją hejterską krzywdzącą 

cały zespół. PSONI zgłosiło sprawę do prokuratury gdzie jest wyjaśniana.  

 



7 
 

Następnie Pani Dyrektor zaprosiła wszystkich na zwiedzanie budynku. 

Pani Wicedyrektor Justyna Sadowska pokazała i opowiedziała o prowadzonych w 

ośrodku terapiach tj. : 

- biofeedback 

- cyberoko 

- terapia ruchowa 

- terapia logopedyczna 

- terapia zajęciowa 

- alpakoterapia 

- dogoterapia 

Ponadto w ramach zajęć grupowych i rewalidacyjnych przedstawiła i omówiła 

wykorzystywanie różnych metod np.:  

-metody alternatywnej w komunikacji  

-elementów metody ośrodków pracy, metodę F. Affolter 

-metodę Aktywności M. Ch. Knillów 

-metodę Ruchu Rozwijającego W. Sherborne 

-stymulację polisensoryczną 

-masaż taktylny ciała 

-arteterapię i relaksację. 

Przewodniczący Komisji podziękował za udzielone informacje. 

4. Przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji Zdrowia i Spraw 

Społecznych 

Przewodniczący Komisji Zbigniew Długaj poinformował, że kolejnym punktem 

porządku posiedzenia jest przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia Komisji. 

W związku z niezgłoszeniem uwag przystąpiono do głosowania. 

Protokół nr. 4/2024 został przyjęty jednogłośnie, 7 głosami za. 

5. Sprawy organizacyjne, wolne głosy i wnioski. 

W punkcie wolne głosy i wnioski zostały zamieszczone do zaopiniowania 2 

projekty Uchwał Rady Powiatu :  
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• projekt uchwały w sprawie zaopiniowania środków PFRON  

Przewodniczący Komisji Zbigniew Długaj  poprosił panią Mirellę Banaś Dyrektor 

PCPR w Mikołowie o przedstawienie szczegółów tej uchwały. 

Pani Mirella Banaś Dyrektor PCPR w Mikołowie poinformowała, że na początku 

roku otrzymują plan środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 

Niepełnosprawnych i na początku tego roku poprzednia jeszcze Rada przyjęła 

stosowną uchwałę zgodnie z którą przyznane środki zostały rozdysponowane na 

konkretne zadania, lecz w trakcie roku nie wszystkie zadania zostają zrealizowane i 

stąd pod koniec roku dokonuje się przesunięć. Dlatego też zadania z zakresu 

rehabilitacji zawodowej prowadzone przez Powiatowy Urząd Pracy wymagają 

przesunięcia środków w wysokości 35 000,00 zł. jako zwrot kosztów poniesionych 

przez pracodawcę w związku z wyposażeniem stanowiska pracy dla osób z 

niepełnosprawnością. Kolejne to 20 000,00 zł. na instrumenty i usługi rynku pracy 

oraz kolejne 28 tys. zł. przyznawane jednorazowo dla osób z niepełnosprawnością 

na podjęcie działalności gospodarczej. Pozostały również kwoty 5 580,00 zł. z 

dofinansowania uczestnictwa osób niepełnosprawnych i ich opiekunów w turnusach 

rehabilitacyjnych oraz 15 000,00 zł. dofinansowania likwidacji barier 

architektonicznych i technicznych w komunikowaniu w związku z indywidualnymi 

potrzebami osób niepełnosprawnych, co daje kwotę z wymienionych poszczególnych 

zadań 103 588,00 zł. którą należy przesunąć na zadanie dofinasowania zaopatrzenia 

w sprzęt rehabilitacyjny, przedmioty ortopedyczne i środki pomocnicze, ponieważ do 

końca roku przyjmowane są wnioski, których jest tak wiele, że podana kwota 103 

588,00 zł nie jest wystarczająca na pokrycie całego zapotrzebowania. 

Następnie Przewodniczący Komisji zapytał o uwagi do przedłożonego projektu 

uchwały. 

W związku z niezgłoszeniem uwag przystąpiono do głosowania. 

Głosowano w sprawie Przyjęcia projektu uchwały w sprawie zaopiniowania 

środków PFRON,  

Wyniki głosowania ZA: 7, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 
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• projekt uchwały w sprawie przyjęcia rocznego programu współpracy 

Powiatu Mikołowskiego z Organizacjami Pozarządowymi tzw.NGO  

Przewodniczący Komisji Zdrowia i Spraw Społecznych  Zbigniew Długaj zapytał 

o uwagi do przedłożonego projektu uchwały. 

W związku z niezgłoszeniem uwag przystąpiono do głosowania. 

Głosowano w sprawie Przyjęcia projektu uchwały rocznego programu współpracy z 

NGO  

Wyniki głosowania ZA: 7, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Przewodniczący Komisji Zbigniew Długaj zapytał czy ktoś chce zabrać głos. 

W związku z brakiem głosów przystąpiono do kolejnego punktu.  

6. Zakończenie posiedzenia. 

Przewodniczący Komisji podziękował pani Dyrektor i zamknął 5 posiedzenie 

Komisji Zdrowia i Spraw Społecznych Rady Powiatu Mikołowskiego VII kadencji. 

Na tym protokół zakończono. 

Protokołowała: Patrycja Jurecka 

Przewodniczący Zdrowia i Spraw Społecznych  

Zbigniew Długaj 


